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کوتاه اقتصادی

همکار محترم جناب آقای محمد یحیی
با نهایت تاسف و تالم مصیبت درگذشت والده گرامیتان را تسلیت عرض 
نم��وده از درگاه پ��روردگار رحمان برای آن مرحوم��ه آمرزش و رحمت 

واسعه الهی و برای شما و دیگر سوگواران صبر و بردباری آرزومندیم.
مدیریت و کارکنان امور فنی و چاپ

مدیر محترم پروژه نفتی آذر شرکت جهان پارس 
جناب آقای مهندس رساله ای

 با کمال تاس��ف و تاثر درگذش��ت برادر گرامیتان را تس��لیت 
ع��رض نموده و ب��رای جنابعالی و خان��واده محترمتان صبر و 
ب��رای آن مرحوم غفران و رحمت الهی از درگاه خداوند متعال 

خواستاریم.
مدیریت و کارکنان شرکت جهان پارس - پروژه آذر

تسلیت

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قیمت بازارنوع سکه

1032500سکه تمام طرح جدید
1031000سکه تمام طرح قدیم

515000نیم سکه
270000ربع سکه

174000گرمی
105053هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3499دلار
4105یورو
5320پوند

957درهم

اعطای مجوز واردات 200هزار تنی 
شکر به چهار شرکت خاص

 واردات ش�کر در چند ماه اخیر که حتی منجر به کارت زرد به وزیر 
صنعت هم شده بود، با افشا شدن سندی جدید وارد ابعاد جدیدتری شد. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با هماهنگی قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی اقدام 
به تمدید مجوز برای ثبت سفارش نسبت به واردات شکر کرده است. براساس این 
مجوز چهار شرکت وارد کننده شکر این اجازه را دارند که با استفاده از ارز مبادله ای 
به واردات شکر ادامه دهند. تمدید مجوز واردات شکر برای این چهار شرکت در 
شرایطی اتفاق می افتد که نیشکرکاران کشور در بدترین شرایط قرار دارند و شکر 

تولید داخل روی دست تولید کنندگان داخلی باقی مانده است.
اما موضوع تمدید این ثبت سفارش ها از چند جهت قابل بررسی است. یکی 
از این موارد که بس��یار تامل برانگیز است، انحصارگرایی در واردات شکر به چهار 
شرکت خاص است. در واقع باید مشخص شود که چرا وزارت صنعت تمدید ثبت 
سفارش برای چهار شرکت خاص را درخواست کرده است و آیا پای رانت یا سود 

خاصی در این خصوص در میان است.
نکته قابل تامل دیگر اصرار بیش از حد این وزارتخانه به واردات کالاهای اساسی 
است. در شرایطی که تولید کنندگان داخلی در وضعیت دشواری قرار گرفته اند، 
هدف گیری تولید داخل از سوی وزارت صنعت چه معنای خاصی می تواند داشته 
باشد. مطمئنا وزارت صنعت باید در خصوص این تخلفات و نابسامانی های به وجود 

آمده پاسخگو باشد. 
نکته آخری که باید به آن پرداخته شود این است که این مجوزها با هماهنگی 
قائم مقام وزارت جهاد کش��اورزی صادر ش��ده است. بعد از اجرای قانون تجمیع 
وظایف بازرگانی کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی این وزارتخانه با اعطای مجوز 
به واردات شکر در شرایطی که تولیدکنندگان داخل با مشکل رو به رو هستند، نمره 
منفی بزرگی در کارنامه خود برجای گذاش��ت، که مطمئنا باید در این خصوص 
توجیه قابل قبولی را ارائه کند، در غیراینصورت این وزارتخانه هم ش��ریک جرم 
وزارت صنعت در هجمه به تولید ملی به ش��مار می رود. به گزارش نسیم، جدول 
محوزهای اعطایی از سوی وزارت صنعت برای تمدید واردات شکر به شرح زیر است:

هفته آینده در تهران
همایش سالانه بانکداری الکترونیک 
و نظام های پرداخت برگزار می شود

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی از برگزاری چهارمین 
همایش سالانه بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت در روزهای 
6 و 7 بهمن م�اه در مرکز همایش های بین الملل�ی برج میلاد تهران 

خبر داد.
فرهاد نیلی درخصوص چهارمین همایش سالانه بانکداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت، افزود: این همایش با موضوع ضرورت توسعه اکوسیستم 

بانکداری الکترونیک برگزار می شود.
وی با بیان آنکه راهبری نظام های پرداخت در تمام دنیا از وظایف اصلی 
بانک ه��ای مرکزی اس��ت، تصریح کرد: نقش بازیگ��ران اصلی و قوانین این 
حوزه، چالش ها، فضای کسب و کار و سامانه های پرداخت موجود و همچنین 
چش��م انداز پیش رو و ارزیاب��ی عملکرد دهه گذش��ته در صنعت بانکداری 
الکترونی��ک و نظام های پرداخت با حضور مدیران، کارشناس��ان، اس��اتید و 

صاحب نظران در این همایش بررسی می شود.
وی با تاکید بر اینکه همایش سال جاری با سال های قبل تفاوت چشمگیر 
دارد، اظهار داشت: در این همایش در حوزه تلاقی فناوری و بانکداری اقداماتی 
انجام ش��ده ضمن آنکه با تاکید رئیس کل بانک مرکزی قرار شد بعد بانکی 

این همایش بیشتر تقویت شود.
وی ادامه داد: بنابراین مرکز ثقل همایش س��ال جاری بانکداری اس��ت، 
علاوه بر آنکه وجه تجاری بانک ها نیز در این همایش مدنظر است و چالش ها 

در این همایش در قالب گفت وگو مطرح خواهد شد.
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی با تاکید بر اینکه چشم انداز 
نظام مالی کشور یکی از گفت وگوهای چالشی و کلیدی کشور است، گفت: 
این همایش با حضور رئیس کل بانک مرکزی، وزیر اقتصاد و رئیس سازمان 

مدیریت و برنامه ریزی برگزار خواهد شد.
نیلی خاطرنش��ان کرد: قرار است در این همایش در خصوص کارت های 
اعتب��اری نیز گفت وگوهایی ش��ود زیرا در حالی که باید تس��هیلات خرد از 
طریق کارت های اعتباری به مردم ارائه شود، تنها دو میلیون کارت اعتباری 

صادر شده است.
به گفته وی، س��اختار درآمدی بانک ها و تعیین جایگاه کارمزد از دیگر 

موضوعات گفت وگوهای همایش است. 
نیلی تصریح کرد: البته قرار اس��ت در این همایش دس��تاوردهای طرح 
نقشه راه بانک مرکزی در افق 1400 و چشم انداز مالی کشور بررسی شود، 
ضمن آنکه سند محصولات بانکی نوین ایران )مبنا( نیز رونمایی خواهد شد.

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی در پاسخ به سؤالی درباره 
انحلال شورای پول و اعتبار، گفت: شورای پول و اعتبار جزو ارکان و قانون 
بانک مرکزی است. خبر انحلال را نشنیده ام و چنین چیزی در دستور نیست 

چرا که شورای پول و اعتبار جزو جدانشدنی بانک مرکزی است.

عیدی کارمندان دولت
 ۶۰۰ هزار تومان اعلام شد

وزیر نفت با اعلام اینکه اگر 
قیمت نفت تا ۲۵ دلار هم برسد 
مشکلی وجود نخواهد داشت، 
گف�ت: هی�چ س�ناریویی برای 
افزایش قیمت بنزین از س�وی 

دولت ارائه نشده است.
بیژن زنگنه در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه س��عی داریم کمبود 
خ��وراک گاز را ت��ا پای��ان س��ال 
جاری جبران کنیم، گفت:  تا س��ال 
آینده کمبود خوراک اتان نیز جبران 
خواهد شد که این خبر خوبی برای 

مجتمع های پتروشیمی است.
وزی��ر نفت با اش��اره ب��ه اینکه 
در آینده امیداریم ش��رایط صنعت 
پتروش��یمی رو ب��ه بهب��ود برود، 
تصری��ح کرد: هم اکن��ون به دنبال 
فاینانس ه��ای خارجی هس��تیم تا 
جه��ش دوم س��رمایه گذاری را به 

وجود آوریم.
وی ب��ا اش��اره ب��ه وضعی��ت 
سرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی 
گفت: ما به دنبال س��رمایه گذاری 
خارجی و داخلی در کنار هم هستیم 
تا س��ال 1400 ظرفی��ت تولید به 

70میلیارد دلار برسد.
زنگنه با اشاره به اینکه همان طور 
که ق��ول داده بودی��م تولید گاز تا 
پایان س��ال ب��ه 100 میلیون متر 

وزیر نفت:

بنزین سال آینده گران نمی شود

شماره ثبت نام کالانام شرکت
سفارش

سقف ارزی مجاز 
)تن/ یورو(

329 یورو77379374شکر خامپترو افرا خلیج فارس
329 یورو92729122شکر خامافرا مجد آسیا
329 یورو83919817شکر خامرویان اکسیم
329 یورو70385994شکر خامنیاکو زرین

329 یورو87595130شکر خامرویان اکسیم
329 یورو66753535شکر خامنیاکو زرین
329 یورو90662740شکر خامنیاکو زرین
329 یورو81921943شکر خامنیاکو زرین

رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: 
اصلاح رابطه بانک ها با بنگاه های 
تولی�دی در دس�تور کار ج�دی 
دولت قرار گرفته و معتقدیم بانک 
باید از شکل حاکمیتی خارج شود 
تا بس�اط های فسادزا و تلاش های 
فرار از نظارت یک بار برای همیشه 

جمع شود.
محمد نهاوندیان پیش از ظهردیروز 
در همایش فرصت های سرمایه گذاری 
اس��تان تهران که با حضور س��فیران 
کش��ورهای خارجی، س��رمایه گذاران 
و بازرگان��ان در ات��اق بازرگانی ایران 
برگزار شد، گفت: س��رمایه گذاری در 
ایران نه در تبلیغ سیاسی دولتمردان 
بلکه در زبان کارآفرینان نوید آغاز فصل 

جدیدی را به جهانیان می دهد.
نهاوندیان حضور ایران در اقتصاد 
جهان��ی را یکی از س��ه مح��ور اصلی 
برنامه ه��ای دولت عنوان کرد و افزود: 
این مسئله هم اقتصاد ایران را دگرگون 
می کند و هم در بحث انرژی می توانیم 

هاب )قطب( منطقه باشیم.
وی تصریح کرد: الان به این نتیجه 
رس��یده ایم که بخ��ش خصوصی باید 
مدیری��ت فعالیت اقتصادی را برعهده 
بگیرد، اما دولت ه��م به دنبال ایجاد 
ش��رایط محیط کس��ب و کار است و 
عزم این مسئله وجود دارد که خطاهای 

گذشته تکرار نشود.
نهاوندی��ان همچنین با اش��اره به 
اینکه رش��د اقتص��ادی بای��د متکی 
ب��ر به��ره وری و نوآوری س��اماندهی 
باش��د، اف��زود: درآمده��ای متکی بر 
ران��ت در اقتصاد ای��ران را دیگر نباید 
جس��ت وجو ک��رد و اگر در گذش��ته 
سودهای بادآورده ای ناشی از رفتارهای 
غلط ایجاد ش��ده دیگ��ر نباید در این 

اقتصاد جایی داشته باشد.
به گفته رئیس سابق اتاق بازرگانی 
ایران، اصلاح ساختاری در ساده سازی 
و سالم س��ازی مقررات اقتصادی باید 

شکل بگیرد.
وی اذعان داشت: با نگاه بر همین 
واقعیت ها آینده اقتصاد ایران را بسیار 
درخش��ان دانس��ته و امیدبخش ترین 
اقتص��اد در دس��ت نخورده ترین نقطه 

جهان می شناسم.
نهاوندیان خاطرنشان کرد: دولت 
تصمیماتی را برای ایجاد بسترس��ازی 
طرح ه��ای  از  حمای��ت  آمادگ��ی  و 
س��رمایه گذاری را دارد و اراده ما برای 
اص��لاح رابط��ه بین بانک  ب��ا بنگاه ها 
جدی اس��ت و در دستور کار شورای 
پول و اعتبار قرار گرفته اس��ت و بانک 
باید از ش��کل حاکمیتی خارج شود و 
رابط��ه آن با بنگاه های تولیدی، بنگاه 
با بنگاه باش��د و تحت نظارت آهنین 
بانک مرکزی قرار گیرد تا بس��اط های 
فسادزا و تلاش های فرار از نظارت پایان 
پذیرد چرا که این پول های باد آورده را 

بنگاه های تولیدی ما پرداخته اند.
رئی��س دفت��ر رئیس جمه��ور در 
سخنان پایانی خود رفع موانع صادراتی 
را از دیگر دغدغه  های دولت عنوان کرد 
و گفت: این مس��ئله بیش از گذش��ته 
مدنظ��ر قرار خواهد گرف��ت و اکنون 
از بنگاه ه��ای اقتص��ادی می خواهیم 
ت��ا واقعیت های اقتص��ادی ایران را به 

شرکای خارجی خود معرفی کنند.
شفاف سازی در حوزه 

سرمایه گذاری
رئیس کل سازمان سرمایه گذاری 
خارجی از عزم جدی دولت در حمایت 
از مقوله سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
خبر داد و گفت: ظرف یک سال آینده 

به ط��ور قطع شفاف س��ازی در حوزه 
سرمایه گذاری صورت خواهد گرفت و 
معضلات و مشکلات سرمایه گذاری در 

کشور رفع خواهد شد.
محمد خزاعی نیز در این همایش  
اظهار داش��ت: بح��ث تامی��ن منابع 
خارجی برای کشور به صورت استخراج 
خارجی یا سرمایه گذاری خارجی یک 
ضرورت ملی اس��ت چرا که الزام ما به 
قطع وابس��تگی به درآمدهای نفتی را 

نمایان می سازد.
وی ب��ا بیان اینک��ه تامین منابع 
مالی از خارج هیچ گاه موضوع مذمومی 
نیس��ت، گفت: در چند بن��د اقتصاد 
مقاومت��ی به طور صریح ب��ر افزایش 
به��ره وری اقتص��ادی مالی��ات انتقال 
تکنولوژی تکیه دارد که این موضوعات 
ارتباط مس��تقیمی به تامی��ن منابع 
مالی از طریق س��رمایه گذاری داخلی 

و خارجی دارد.
خزاعی اظهار داشت: هم اکنون در 
یک ش��رایط حس��اس در منطقه قرار 
داری��م که یک جزیره امن و مقتدر به 
نام ایران در مرکز آن قرار دارد که همه 
مسائل آن بر کل منطقه تاثیرگذار است 
که این موضوع به توس��عه اقتصادی، 
کاه��ش فقر و کارآفرین��ی در منطقه 

کمک قابل توجهی می کند.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ب��ا بیان اینکه اگرچه س��رمایه گذاری 
یک جنبه ملی برای کش��ور به شمار 
می آی��د و دولت هم اهتمام ویژه ای به 
آن دارد، اظهار داش��ت: از منظر دیگر 
س��رمایه گذاری لازمه رش��د و توسعه 
منطقه اس��ت و ایران به عنوان کشور 
پذیرنده س��رمایه گذاری و کشورهای 
سرمایه فرست یک سرنوشت مشترک 
در امر س��رمایه گذاری در ایران دارد و 
دولت نیز بر این اساس روابط منطقه ای 

خود را تنظیم می کند.
خزاع��ی ادام��ه داد: ما ب��ه مقوله 
سرمایه گذاری خارجی فقط به عنوان 
یک مقوله ملی ن��گاه نمی کنیم بلکه 
مقول��ه ای ب��رای ایجاد ثبات و رش��د 

اقتصادی ما محسوب می شود.
وی با اش��اره به ارائه برنامه ششم 
توس��عه و بررسی قانون بودجه 94 در 
مجلس و عزم و اراده بخش خصوصی 
برای فعالیت در حوزه های اقتصادی، 
گفت: ایران کشوری نیست که بتوان 
آن را در منطق��ه نادی��ده گرف��ت و 
تصمیم��ات بدون حضور این کش��ور 

گرفته شود.
همچنین رئی��س اتاق بازرگانی 

صنایع، معادن و کش��اورزی تهران 
با بیان اینکه موضوع سرمایه گذاری 
در حوزه ه��ای اقتص��ادی بای��د از 
اولویت ه��ای تصمیم گیری باش��د، 
گفت: مشکل کنونی نداشتن نسخه 
نیس��ت بلکه مش��کل اصل��ی نبود 
فض��ا برای تصمیم  گیری اس��ت که 
امیدواریم این مشکل هر چه سریع تر 

مرتفع شود.
گف��ت:  اس��حاق  آل  یحی��ی 
س��رمایه گذاری در حوزه اقتصاد نقش 
اساس��ی در هم��ه ش��اخص ها دارد و 
کش��وری ک��ه س��رمایه گذاری در آن 
شکل نگیرد آینده  آن زیر سوال می رود.

موض��وع  اینک��ه  بی��ان  ب��ا  وی 
س��رمایه گذاری یک ض��رورت قطعی 
برای کش��ور به ش��مار می آید، اظهار 
داش��ت: در حوزه اقتصاد با تعارفات و 
شعار نمی توان عمل کرد و چنانچه با 
واقعیت های روز همراه نباشیم عملکرد 
ما در حد تشریفات باقی خواهد ماند.

رئی��س ات��اق بازرگانی ته��ران با 
بیان اینکه ای��ران در حوزه اقتصادی 
به عنوان بالانس منطقه مطرح است، 
اظهار داش��ت: بحث خصوصی سازی 
یکی از مواردی است که باید در حوزه 
سرمایه گذاری بدان توجه ویژه ای کرد 
ضمن آنکه مجموع باورهای قانونی و 
اجرایی بر این است که خصوصی سازی 
در کشور صورت پذیرد هرچند آهنگ 

و رشد آن در حال حاضر کند است.
آل اسحاق س��پس با بیان اینکه 
آینده نگری در حوزه سرمایه گذاری از 
اولویت خاصی برخوردار است،  گفت: 
در بحث سرمایه گذاری یک افق 10 تا 
20 ساله همیشه مطرح است بنابر این 
از این منظر ثبات و آرامش در اقتصاد از 
مسائل اصلی و اساسی به شمار می آید.

نهاوندیان اعلام کرد

اصلاح رابطه بانک ها با بنگاه های تولیدی دستور کار دولت

مدی�ر کل فن�اوری اطلاعات 
بانک مرکزی هرگونه خبری مبنی 
بر خارج شدن طرح کارمزدگیری 
کار  دس�تور  از  کارتخوان ه�ا  از 

شورای پول و اعتبار را رد کرد.
ناص��ر حکیمی در یک نشس��ت 
خبری با بیان این که دریافت کارمزد از 
کارت خوان ها یکی از مسائل مهم مورد 
نظر در شورای پول و اعتبار است گفت: 
ام��ا با توجه به تراک��م برنامه های این 
شورا باید براساس اولویت مورد بررسی 

قرار گرفته و تعیین تکلیف شود.
وی افزود: نمی توانم زمان دقیقی 
ب��رای آن اعلام کنم اما مطمئناً مورد 

بررسی قرار می گیرد.
وی همچنین در مورد رقم دقیق 
برای کارمزد کارتخوان ها توضیح داد: 
عدد قبلی اعلام ش��ده رقمی متوسط 
ب��ود و باید گفت که کارمزدها فیکس 
نیس��تند و بس��ته به ن��وع کار، رقم و 
تع��داد تراکنش و 10 ت��ا 12 فاکتور 

دیگر متفاوت است.
حکیم��ی افزود: ب��ا وجود این که 
الگوی تعیین کارمزدها بسیار پیچیده تر 
اس��ت، اما باید گفت ک��ه در مجموع 
کارمزد کارتخوان رقم ناچیزی خواهد 

بود.
مدی��ر کل فناوری اطلاعات بانک 
مرک��زی در ادام��ه اش��اره ای هم به 
وضعیت نامطلوب چکاوک در ماه های 
ابتدای��ی راه ان��دازی داش��ت و گفت: 
چکاوک پ��روژه ای پرچالش بود، چرا 
ک��ه باید در زمان کوتاه 200 هزار نفر 
در 30 شعبه بانکی با یکدیگر هماهنگ 
می ش��دند و مش��کل اصلی اینجا بود 
که فرآیند داخل��ی بانک ها با یکدیگر 

هماهنگ نشده بود.
حکیم��ی ب��ا بیان این ک��ه بانک 
مرک��زی در راه اندازی چکاوک در 13 
استان مشکل خاصی پیش رو نداشت، 
گف��ت: اما با توجه به ای��ن که تهران 
قط��ب اقتصادی کش��ور بوده و حجم 

مبادلات بانکی در آن بس��یار بالاست 
ش��رایطی را پی��ش آورد که ش��اهد 
حالت های اس��تثنایی بودیم و موجب 
بروز برخی فرآیندهایی ش��د که قبلًا 

اصلاح شده بود.
وی با بیان ای��ن که ما در اجرای 
چکاوک عامل نیروی انسانی را تا حدی 
دست کم گرفته بودیم، افزود: این در 
حالی است که در دو سر چکاوک یعنی 
واگ��ذاری و تعیی��ن و دریافت نیروی 
انس��انی وجود داش��ته است که خود 
ش��امل پیچیدگی های خاصی اس��ت 
و ای��ن نیز خود تا حدودی س��امانه را 

دچار مشکل کرد.
حکیمی با اش��اره ب��ه این که در 
آخری��ن اقدامات انجام ش��ده در روز 
جمع��ه بار دیگر سیس��تم را بازنگری 
کردی��م،  ادام��ه داد: در ح��ال حاضر 
مش��کل خاص��ی در چ��کاوک وجود 
نداشته و تقریباً تمامی چک ها تعیین 

تکلیف می شوند.

مدی��ر کل فناوری اطلاعات بانک 
مرکزی همچنین به توس��عه استفاده 
از کارت ه��ای اعتباری به عنوان یکی 
از برنامه های محوری بانک مرکزی در 
نقش بانکداری الکترونیک اشاره کرد 
و گفت: در س��ال 1386 هیأت دولت 
مصوبه ای داش��ت تا س��قف استفاده 
کارت ه��ای اعتب��اری ت��ا 40 درصد 
افزایش یاب��د، بنابراین در حال حاضر 
می بای��د 80 میلی��ون کارت اعتباری 
داشته باشیم، اما تعداد آن به دومیلیون 

عدد می رسد.
وی ب��ا بی��ان این ک��ه مهم ترین 
چالش در توس��عه کارت های اعتباری 
بح��ث دانش و عدم تمای��ل به تغییر 
است، ادامه داد: این در حالی است که 
کارت های اعتباری باید استاندارد بوده 
و برای مردم جذابیت داشته باشد، در 
عین حال که در مورد مسائل شرعی که 
نس��بت به این موضوع مطرح می شود 
به نظر می رس��د که ش��رایط کاری ما 

آن را تا حدودی شبهه دار کرده است 
و اگ��ر نه که تنها کاری که کارت های 
اعتباری انجام می دهند هموار کردن 
درآمد و هزینه ها اس��ت که می توان با 
ب��ه کارگیری دانش آن این موضوع را 

نیز برطرف کرد.
مدیرکل فناوری اطلاعات بانک 
مرکزی در پاسخ به این سؤال که آیا 
کارت های اعتباری و یا سایر خدمات 
دریافت��ی در ح��وزه پرداخت ه��ای 
الکترونی��ک تاکن��ون موج��ب هک 
بانکی شده اس��ت، گفت: خیر نفوذ 
و یا هکی اتفاق نیفتاده، بلکه برخی 
ملاحظات رفتاری و یا به عبارت دیگر 
کلاهبرداری ها هس��تند که هرروزه 
افزایش می یابد که این مورد بیشتر 
از طریق کارت ها اس��ت که البته در 
این مورد فقط بانک مرکزی می تواند 
نس��بت به چنین مواردی هش��دار 
دهد و مس��ائل دیگ��ر در حیطه کار 

آن نیست.

مدیر کل فناوری اطلاعات بانک مرکزی:

طرح دریافت کارمزد کارت خوان از دستور شورای پول و اعتبار خارج نشده است

ش�اخص بورس تهران در پایان 
معاملات دیروز علی رغم دو مصوبه 
حمایتی دولت و بانک مرکزی باز هم 

سقوط کرد.
دماسنج بازار س��رمایه که بیش از 
یکسال اس��ت گرفتار ریزش های مکرر 
ش��ده در انتهای معاملات روز دوشنبه 
نیز 484 واحد دیگر افت کرد و به کانال 

65 هزار و 835 واحد رسید.
این در حالی است که شاخص بورس 
دیماه سال گذشته تا مرز 90 هزار واحد 
نی��ز پیش رفته بود ول��ی از همان زمان 
تاکن��ون قریب به 25 هزار واحد ریزش 
کرده و سهامداران را با زیان های سنگین 

مواجه کرده است.

ب��ه گ��زارش خبرن��گار م��ا، ط��ی 
یکس��ال اخیر دلایل متعددی برای این 
ریزش های پی درپی بورس تهران از سوی 
کارشناسان عنوان ش��ده که مهم ترین 
آنه��ا بحث نرخ خوراک پتروش��یمی ها، 
کیفی س��ازی پالایش��گاه ها و مذاکرات 

هسته ای بوده است.
بر همین اساس طی ماه های اخیر و 
برای بهبود بورس تهران مجلس شورای 
اسلامی با مصوبه ای مسئولیت تعیین نرخ 
خوراک پتروشیمی ها را به دولت واگذار 
همچنی��ن دولت نیز اخیرا در مصوبه ای 
ی��ک دوره 5 س��اله برای کیفی س��ازی 
تعیی��ن  پالایش��گاه ها  فرآورده ه��ای 

کرد.

در همی��ن ارتباط رئیس س��ازمان 
بورس با اش��اره به مصوبه هیئت دولت 
گف��ت: ب��ا تصوی��ب هیئت دول��ت، در 
صورتی که شرکت های پالایشی حداکثر 
در یک دوره پنج ساله )تا پایان 1398( 
شاخصه های اصلی کیفیت پنج فرآورده 
اصل��ی و س��وخت هوایی را براس��اس 
اس��تانداردهای وزارت نفت، ارتقاء و هر 
س��اله با تصویب مجم��ع عمومی خود، 
حداقل به میزان 30 درصد از سود سالانه 
را به حساب اندوخته سرمایه ای جهت 
اجرای پروژه کیفی سازی منظور نمایند، 
وزارت نفت مکلف است مبنای محاسبه 
قیمت 5 فرآورده اصلی و سوخت هوایی 
را مطاب��ق س��ال 1393 ب��دون اعمال 

کیفی سازی تعیین نماید.
محمد فطانت با بیان اینکه در جلسه 
روز یکشنبه هیئت دولت، مصوبه کمیته 
ثبات بازار سرمایه در خصوص پالایشگاه 
به تصویب رس��ید، گفت: براس��اس این 
مصوب��ه، برای ش��رکت های پالایش��ی 
برای ارتق��اء کیفیت فرآورده های اصلی 
و س��وخت هوایی آنها یک دوره 5 ساله 

تعیین شده است.
از س��وی دیگر بان��ک مرکزی هم 
بخشنامه ای برای حمایت از بورس صادر 
کرد. براساس این بخشنامه، بانک مرکزی 
اعلام کرده است که بانک ها و موسسات 
اعتباری در صندوق های سرمایه گذاری 
مش��ترک ب��ا رعای��ت حدود مق��رر در 

دستورالعمل س��رمایه گذاری موسسات 
اعتباری، امکان سرمایه گذاری دارند.

در متن این بخشنامه آمده است که 
یکی از مهم ترین عوامل مؤثر در رشد و 
توسعه اقتصادی هر کشور تجهیز بهینه 
منابع با استفاده از پس اندازهای یکایک 
افراد کش��ور اس��ت. در همین راس��تا، 
صندوق های س��رمایه گذاری مش��ترک 
ب��ه عنوان یک��ی از نهادهای نوظهور در 
بازارهای مالی می توانند سهم عمده ای 
در جمع آوری پس انداز های اشخاص به 
ویژه وجوه خرد و به تبع آن تأمین منابع 
مالی مورد نیاز بنگاه های اقتصادی داشته 
و مآلا، نقش ش��گرفی در رشد و توسعه 

اقتصادی کشورها ایفا کنند.

بورس باز هم سقوط کرد علی رغم دو اقدام حمایتی دولت

همکار محترم جناب آقای احمد سیمیاری
مصیبت درگذش��ت ابوی گرامیتان را تس��لیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واس��عه الهی و برای شما و دیگر 

بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نماییم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

نماینده مردم تهران در مجلس 
پیش�نهاد  از  اس�لامی  ش�ورای 
جدی�د وکلای ملت ب�رای کاهش 

یارانه بگیران خبر داد.
ض��ا  مر غلا م  س��لا لا حجت ا
مصباحی مقدم عضو کمیسیون برنامه 
و بودج��ه و محاس��بات خانه ملت در 
گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ 
به این سؤال که با توجه به مطرح بودن 
بحث حذف یارانه ثروتمندان، آیا قرار 
نیست یک بار برای همیشه تصمیمی 
پیرام��ون یارانه این بخ��ش از جامعه 
اتخاذ ش��ود، ابراز امی��دواری کرد که 
در این زمینه در بودجه تصمیم گیری 

خواهد شد.
وی در پاس��خ ب��ه این س��ؤال که 
مجل��س در این زمین��ه چه تصمیمی 
خواه��د گرف��ت، اظهار داش��ت: فعلا 
نمی توان��م این موض��وع را بیان کنم 
ام��ا در واقع بحث پرداخ��ت یارانه به 
خانواده های فقیر جامعه )مدنظر است(.
مصباحی مق��دم در پاس��خ به این 
س��ؤال که با توجه به اظهارات شما آیا 
قرار است یارانه ثروتمندان حذف شود، 
تصریح ک��رد: بحث حذف هیچ فردی 
مطرح نیس��ت، در واقع پرداخت یارانه 
به خانواده های تحت پوشش حمایتی 
کمیته امداد، بهزیستی و یا کسانی که 
مشابه آنها هستند موردنظر است. عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اضافه 
کرد: این افراد شناسایی شده هستند و 
اکنون تحت پوشش می باشند. درباره 
کس��انی هم که تحت پوشش نیستند 
اما ش��رایط دریافت یارانه را دارند، نیز 
مقیاس کمیته امداد و بهزیستی مدنظر 
قرار می گیرد. وی در پاسخ به این سؤال 
که با توجه به توضیحات شما در واقع 
مکانیزم پرداخت یارانه تغییر می کند، 
گفت: طبعا شرایطی که من از آن یاد 
کردم به این معناست که وضعیت فعلی 
ادامه پیدا نخواهد کرد و قطع یارانه غیر 
از خانواده های تحت پوشش حمایتی 
)مدنظر است(. مصباحی مقدم در پاسخ 
به این سؤال که آیا مبلغ یارانه نیز اضافه 
خواهد شد، ابراز امیدواری کرد که مبلغ 

یارانه اضافه می شود.

پیشنهاد 
جدید مجلس 
برای کاهش 
* نحوه انتقال حق بیمه س��هم مس��تخدم و کارفرما برای مس��تخدمین رسمی یارانه بگیران

دولت از تامین اجتماعی به صندوق بازنشس��تگی کشوری اعلام شد. معاون فنی 
و درآمد س��ازمان تامین اجتماعی اعلام کرد: حق بیمه سهم مستخدم و کارفرما 
برای مس��تخدمین رسمی دولت که توسط سازمان تامین اجتماعی وصول شده 
است، بروزرسانی شده و بدون این که بار اضافی بر مستخدم تحمیل کند از این 
س��ازمان به صندوق بازنشستگی کشوری منتقل می شود. محمدحسن زدا افزود: 
مشمولین این قانون آن دسته از مستخدمین رسمی دولت هستند که در دوران 
پیمانی و یا قراردادی مشمول قانون تامین اجتماعی بوده و به حکم قانون گذار و 
به تبع رسمی شدن، صندوق بیمه ای آنان به صندوق بازنشستگی کشوری تغییر 
یافته و حق بیمه آنان قبل از لازم الاجرا ش��دن قانون بودجه س��ال 1393 کل 
کشور ) تا پایان سال 1392( به صندوق بازنشستگی کشوری منتقل نشده باشد.
* ش�رکت مخابرات استان تهران از ش�هروندان تهرانی درخواست کرد 
کارت تلف�ن همگانی موردنیاز خود را از مراکز مخابراتی و عوامل فروش 
مجاز خریداری کنند. حس�نعلی ذوالفقاری معاون روابط عمومی شرکت 
مخابرات استان تهران ضمن اعلام این مطلب که شهروندان استان تهران 
می توانند کارت تلفن همگانی موردنیاز خود را از مراکز مخابرات اس�تان 
تهران و عوامل فروش مجاز خریداری کنند افزود: به تازگی تعدادی کارت 
اعتباری تلفن همگانی غیرمجاز و فاقد کیفیت در س�طح ش�هر توزیع و 
منجر به یکسری مشکلات برای مشترکین شده است. ذوالفقاری با بیان 
این مطلب گفت: از جمله مزیت های خریداری کارت تلفن همگانی از مراکز 
مخابراتی و یا عوامل فروش معتبر این است که چنانچه شهروندان در زمان 
استفاده از کارت تلفن همگانی با این پیام »کارت غیرمجاز است« مواجه 
شدند می توانند کارت تلفن خریداری شده را به فروشنده استرداد کنند.
* رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شورای اسلامی کار کشور با تاکید بر این که 
دولت به عنوان کارفرمای بزرگ همواره در جلسات شورای عالی کار با کارفرمایان 
همراه است و کمتر قدرت خرید کارگران مورد توجه قرار می گیرد، گفت: حداکثر 
30 درصد از هزینه های خانوار با دس��تمزدهای فعلی پوشش داده می شود. علی 
خدایی با اش��اره به این که سهم دس��تمزد در قیمت تمام شده کالا کمتر از 10 
درصد است، اظهار داشت: این که تولیدکنندگان دستمزد را عاملی برای افزایش 
هزینه ها می دانند، تفکر غلطی اس��ت، چرا که س��ایر عوامل تولید، کارفرمایان را 

دچار مشکل می کند.
* تحلیل گران می گویند، محدوده قیمت نفت تا پایانه دهه جاری 60 تا 80 
دلار در هر بشکه خواهد بود. به گزارش رویترز، موسسه تحقیقات انرژی 
فکت گلوبال در گزارش ماه ژانویه خود اعلام کرد: قیمت نفت احتمالا از 
سطوح کمتر از ۵0 دلار در هر بشکه بالاتر خواهد رفت اما بسیاری عقیده 
دارند که سطح قیمت نفت در بلندمدت پایین تر از متوسط قیمت نفت در 
سال های اخیر خواهد بود. این موسسه افزود: ما به تئوری رسیدن نفت به 
۲0 دلار اعتقاد نداریم. قیمت ها در کوتاه مدت احتمالا تا سطح 30 دلار در 
هر بشکه خواهد رسید، اما مجددا افزایش خواهد یافت. ما معتقدیم که 
محدوده قیمت نفت تا پایان دهه جاری 60 تا 80 دلار در هر بشکه خواهد 
بود. بهای نفت از ماه ژوئن گذشته که به 11۵ دلار در هر بشکه رسیده بود، 
به دلیل اشباع بازار و کندی رشد تقاضا حدود 60 درصد کاهش یافته است.

رئیس انجم�ن واردکنندگان برنج در خص�وص انتقادات وارد 
ش�ده مبنی بر واردات بیش از نیاز برنج گفت: کش�ور ما قابلیت 
تولی�د یک میلی�ون و 600 ه�زار تن برنج س�فید را دارد و آماری 
که درخصوص ۲ میلیون و 400 هزار تن برنج داده می ش�ود، برنج 

شلتوک را هم شامل شده است.
سیداحمد بحق گفت: ما این مسئله را بارها در وزارت جهاد کشاورزی 

ثابت کردیم و همه این میزان توانایی ما در تولید برنج را پذیرفته اند.
رئیس انجمن واردکنندگان برنج با انتقاد از مشکلات فروش برنج ایرانی 
در کشور بیان کرد: در حالی که قابلیت تولید 50 درصد از نیاز داخل را 
داریم. این سوال از مسئولین مطرح می شود که چرا باید در فروش برنج 

تولید داخل مشکل داشته باشیم؟
بحق، با بر شمردن مشکلات تولیدکنندگان داخلی برنج در ایران ادامه 
داد: هزینه های کاشت، داشت و برداشت برنج در ایران خیلی سنگین است، 
دلیل این مسئله هم سیاست گذاری غلط روی تولید برنج است، که هزینه 

را به مصرف کننده تحمیل می کند.
وی که با نسیم گفت وگو کرده افزود: وقتی واردکننده، برنج را از سه 
ت��ا چهار ه��زار کیلومتر آن طرف تر وارد می کند و 40 درصد هم گمرکی 
می پ��ردازد، با این حال برنج ایرانی توان رقابت قیمتی با برنج خارجی را 

ندارد، این مسئله باید ریشه یابی شود.
رئیس انجمن واردکنندگان برنج ادامه داد: دستگاه های تولید برنج در 
داخل بسیار فرسوده و قدیمی است و همین مسئله باعث می شود که برنج 

ایرانی با هر برند یک نوع پخت و طعم را داشته باشد.
بحق، خطاب به منتقدین واردات برنج گفت: وقتی مزارع برنج در کشور 
یکپارچه نمی ش��ود و به شکل خرده مالکی اداره می شود، کشاورز ایرانی 
توجیهی ندارد و باید از او حمایت کنیم نه اینکه با عیب گذاشتن بر برنج 

وارداتی صورت مسئله را پاک کنیم.
وی با انتقاد از ذخیره برنج خارجی در انبارها تصریح کرد: چه اشکالی 
دارد ذخایر استراتژیک برنج ما در کشور از نوع برنج ایرانی باشد و باید از 
مسئولان پرسید که چرا در انبارهای خود برنج خارجی ذخیره می کنند.

رئی��س انجم��ن واردکنندگان برنج  گفت: ما ب��ه نمایندگان مجلس 
نامه نوش��تیم و از آنها خواستیم که به وزارت جهاد کشاورزی بگویند که 
ذخایر احتیاطی برنج را با برنج های داخلی انجام دهند تا از تولید داخلی 

حمایت شود.
بح��ق، با رد انتقادات وارده نس��بت به نامش��خص بودن مش��خصات 
واردکنندگان برنج خاطرنش��ان کرد: از ابتدای امس��ال قانون ثبت منبع 
برای برنج های وارداتی اجرا شد، که طبق آن برنج از هر کشوری که وارد 
ش��ود، روی آن یازده آیتم مانند کد بهداشت، کد رهگیری و سری تولید 

درج می شود.
وی اف��زود: هر کس برنج خارجی می خرد شناس��نامه آن مش��خص 
است و می تواند نام شرکت واردکننده و صادرکننده را پیدا کند، در غیر 
این ص��ورت ن��ه گمرک اجازه ترخیص بار را به م��ا می داد و نه اصلا ثبت 

سفارش ما پذیرفته می شد.
رئی��س انجمن واردکنندگان برنج با بی��ان این مطلب که »ما مدافع 
برنج ایرانی هس��تیم« تصریح کرد: اولویت با برنج ایرانی است و ما مدافع 
برنج ایرانی هستیم ولی جبهه گیری علیه برنج وارداتی به ضرر برنج ایرانی 

تمام خواهد شد.
بحق، با اشاره به ساز و کار واردات برنج در کشور عنوان کرد: در حال 
حاضر 80 درصد از واردکنندگان برنج عضو انجمن ما هس��تند و ما برای 
20 درصد باقی مانده هم اجباری نداریم، زیرا واردکنندگان تاثیرگذار جزء 

انجمن ما هستند.

توس�عه  بان�ک  مدیرعام�ل 
صادرات از آمادگی این بانک برای 
ارائه خدم�ات بانکی در چارچوب 
اعتبار فروشنده به صادرکنندگان 
ب�ه  خری�دار  اعتب�ار  ایران�ی، 
واردکنن�دگان عراق�ی و اعط�ای 
خطوط اعتباری به بانک های عراقی 
با تضمین دولت آن کشور خبر داد.

عل��ي صالح آب��ادي در کنفرانس 
فرصت هاي ویژه اقتص��ادي و تجاري 
ایران و عراق افزود: این بانک تسهیلات 
اعطایي خود را در ح��وزه صادرات به 
عراق از 92 میلیارد ریال در س��ال 87 
آغاز کرده اس��ت و ب��ه یکهزار و 278 
میلیارد ریال در سال 92 افزایش داده 
اس��ت. وي اظهارداشت: در شش ماهه 
اول سال جاري نیز 779 میلیارد ریال 
تسهیلات براي صادرات به این کشور 

پرداخت شده است.
به گفت��ه صالح آبادي تس��هیلات 
اعطای��ي ارزي بانک توس��عه صادرات 
ای��ران جهت صادرات به کش��ور عراق 
از 9میلی��ون دلار در س��ال 87 به 22 
میلیون دلار در س��ال 92 بالغ  ش��ده 

است.
به گفته مدیرعامل بانک توس��عه 
صادرات، از سال 1387 تا مهر 1393 
بانک توسعه صادرات ایران تلاش داشته 
است تا میزان تسهیلات پرداختي جهت 
صادرات به عراق را همراستا با اهداف 
دولت گس��ترش دهد. ب��ه نحوي که 
تاکنون بی��ش از 3/500 میلیارد ریال 
و 185 میلیون دلار جهت صادرات به 
این کش��ور تخصیص داده شده است. 
دکترصالح آب��ادي گفت: در راس��تاي 
تلاش براي گس��ترش م��راودات بین 
بانکي بین دو کش��ور درصدد تشکیل 
صن��دوق پش��تیباني از ش��رکت هاي 
ایران��ي فعال در عراق هس��تیم. وي با 
اعلام ای��ن مطلب که خ��ط اعتباري 
20میلیون یورویي جهت تامین اعتبار 
خری��د کالاهاي ایراني درعراق در نظر 
گرفته شده اس��ت، اظهارداشت: بانک 
توسعه صادرات براي عاملیت از طریق 
صندوق توس��عه ملي به منظور صدور 
خدمات فني و مهندس��ي به عراق نیز 

آمادگي دارد.
مدیرعامل بانک توس��عه صادرات 
یادآور شد: عمده منابع دراختیار بانک 
توس��عه صادرات، به ص��ورت ارزي به 
صادرکنن��دگان پرداخت مي ش��ود و 
بازپرداخ��ت آن نیز به ص��ورت ارزي 
خواهد ب��ود چون بانک ریس��ک نرخ 
ارز را نم��ي توان��د بپذیرد. وي تصریح 
کرد: تس��هیلات ای��ن بان��ک تنها به 
صادرکنن��دگان پرداخت مي ش��ود و 
بخش اندکي از منابع این بانک نیز مي 
تواند به صورت ریالي به صادرکنندگان 

ارائه شود.

مدیرعامل بانک
 توسعه صادرات اعلام کرد

ارائه 
خدمات اعتبار 

فروشنده  وخریدار
 در کشور عراق

همکار محترم جناب آقای احمد سیمیاری
با اندوه فراوان درگذش��ت پ��در گرامیتان را خدم��ت جنابعالی و 
خانواده محترم تس��لیت عرض نموده، بق��ای عمر بازماندگان را از 

خداوند متعال خواستاریم.
 مدیریت و کارکنان سازمان توزیع

مکعب افزایش می یابد، خاطرنشان 
کرد: بررسی های ما نشان می دهد 
افزایش تولید بیش از 100 میلیون 

خواهد بود.
وی با اش��اره ب��ه  قیمت نفت 
گف��ت: ما به دنب��ال همکاری های 
مشترک با اعضای اوپک هستیم تا 

قیمت نفت بهبود یابد.
وزیر نفت  ادامه داد: اگر قیمت 
نف��ت تا 25 دلار ه��م کاهش پیدا 
کند، مشکلی صنعت نفت را تهدید 

نمی کند.
زنگنه خاطرنش��ان کرد: قیمت 
نفت در بودجه 72 دلار تعیین شده 
و بر اساس اخباری که شنیده ام در 

کمیسیون تلفیق مجلس این رقم به 
تصویب رسیده است.

وی در پایان با اش��اره به اینکه 
قیمت بنزین در سال آینده افزایش 

پیدا نمی کند، گفت: هیچ سناریویی 
از س��وی دولت ب��ه منظور افزایش 

قیمت بنزین ارائه نشده است.
وزیر نفت  ادامه داد: برای اوپک 
خط قرمزی در خصوص قیمت نفت 

وجود ندارد.
وی در ادام��ه با اش��اره به ورود 
واحده��ای تولید ات��ان و گاز مایع 
پ��ارس جنوبی به مدار تولید گفت: 
در سال آینده مشکل تأمین خوراک 
به خصوص گاز طبیعی برای صنایع 

پتروشیمی نخواهیم داشت.
زنگنه اف��زود: طرح های متعدد 
دیگ��ری ب��رای تأمی��ن خ��وراک 
پتروشیمی طراحی شد یا در دست 

طراحی است.
وی ب��ا اش��اره به نی��از صنعت 
پتروش��یمی ب��ه تأمی��ن فاینانس 

خارجی گفت: برآوردهای ش��رکت 
ملی پتروش��یمی آن اس��ت که ما 
تولی��دات  کل  ارزش  می توانی��م 
پتروشیمی را به بیش از 70 میلیارد 

دلار برسانیم.
زنگن��ه تأکی��د ک��رد: مواف��ق 
مشارکت شرکت ملی پتروشیمی با 
بخش خصوصی برای سودآور شدن 
طرح های آنها نیستم اما شرکت ملی 
پتروش��یمی در مواردی که نیاز آن 
واقعا حس شود می تواند تأسیسات 
زیربنای��ی را برای بخش خصوصی 

فراهم کند.
وی با اش��اره ب��ه آینده صنعت 
پتروشیمی گفت: ما به این همه کود 
اوره نیاز نداریم و نمی دانم چرا تا این 
حد به مجتمع های تولید کود اوره 
مجوز داده اند چرا که سود چندانی 
هم ندارد اما تولید محصولاتی مانند 
پروپیلن و پایین دست آن مورد قبول 

و اقتصادی است.
زنگن��ه تصریح ک��رد: بازارهای 
خوبی در کش��ورهای همس��ایه ما 
وجود دارد اما این کش��ورها اغلب 
صنایع پتروش��یمی ندارن��د و باید 
ت��لاش کنی��م از صادرکننده مواد 
اولیه ب��ه صادرکنن��ده محصولات 
نهایی و تکمیل کننده زنجیره ارزش 

تبدیل شویم.

طبق قانون مدیریت خدمات کش�وری عیدی آخر سال ۹3 
کارمندان دولت مشخص شد.

براین اساس یک منبع آگاه در سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
در گفت وگ��و ب��ا  فارس از عیدی 600 هزار تومانی کارمندان در پایان 

سال جاری خبر داد.
طبق این خبرعیدی آخرس��ال بازنشس��تگان دولت  هم600 هزار 

تومان خواهد بود.
سال گذشته عیدی کارمندان 503 هزار تومان تعیین شده بود.


